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Iva BARTOŇOVÁ, moderátorka
--------------------
V pondělí oficiálně začal nový akademický rok. Stalo se tak v Opavě. Tamní univerzita si totiž letos připomíná 20 výročí
od svého vzniku. Pozvání školy přijal premiér, ministr školství, ale taky na 40 rektorů od nás i ze zahraničí. Atmosféra
byla slavnostní, ale došlo i na témata, která akademiky trápí.
Iva BARTOŇOVÁ, redaktorka
--------------------
Akademický rok začal netypicky, na neakademické půdě v právě zrekonstruovaném kostele svatého Václava. Ještě
před oficiálním zahájením se za zavřenými dveřmi sešli s ministrem a premiérem špičky českého vysokého školství.

Václav HAMPL, předseda České konfederace rektorů
--------------------
My jsme upozornili na to, že v tom vládním návrhu rozpočtu na další rok chybí pro vysoké školy zhruba miliarda a čtvrt.

Iva BARTOŇOVÁ, redaktorka
--------------------
Žádnou konkrétní odpověď ale rektoři od Petra Nečase nedostali. O něco pozitivnější byl ministr školství. Nový
vysokoškolský zákon by podle něj mohl platit už od příštího akademického roku.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Já ho dávám do vlády 31. října, teď na konci měsíce a paragrafové znění by mělo být k 30. 6. 2012. Ještě musí projít
samozřejmě Poslaneckou sněmovnou a Senátem. Takže očekávejme rok 2013, aby se vázal k zákonu o finanční pomoci
studentů.

Václav HAMPL, předseda České konfederace rektorů
--------------------
Já od začátku vnímám ten harmonogram jako velmi napjatý, ale zatím se zdá, že to podle něj nějak postupuje. Důležité
je nejenom, aby se to stihlo, ale také, aby se to stihlo dobře, aby opravdu to byla přínosná změna.

Iva BARTOŇOVÁ, redaktorka
--------------------
Nový vysokoškolský zákon by měl přinést hodně změn. Mimo jiné by měl výrazně změnit systém financování.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
My dneska sestavujeme rozpočty vysokých škol z roku na rok a je to strašně nepředvidatelné, nekoncepční prostředí.
A ve věcném zákoně uvažujeme o kontraktovém financování minimálně na dobu 3 let dopředu, nejlépe na 5 let.

Václav HAMPL, předseda České konfederace rektorů
--------------------
To bysme strašně potřebovali, to opravdu nějaký trochu střednědobější řízení těch univerzit by bylo úplně klíčová věc.
Akorát, že se o ní mluví už dlouho a zatím se to ukazuje ne úplně jednoduché zařídit, takže si tentokrát držíme palce.

Iva BARTOŇOVÁ, redaktorka
--------------------
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Podstatná změna ve vysokém školství čeká v nejbližších letech i Ostravu. Vysoká škola báňská, Technická univerzita
se má spojit se svou mladší kolegyní Ostravskou univerzitou.

Petr NEČAS, předseda vlády /ODS/
--------------------
Je to správný krok, tady je jednoznačně snaha o to, aby Ostrava měla kvalitní vysoké školství a jsou dokonce ochotni
i upřednostnit tuto kvalitu před vlastními zájmy a zaslouží si to skutečně potlesk.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Je to trend, který mi podporujeme, protože, jestliže říkáme, že máme asi 75 vysokých škol a univerzit, tak to, že některé
vysoké školy cítí, že ta synergie spojení by mohla být výhodnější, tak to my podporujeme. Nejenom takto morálně, ale
i ekonomicky hodláme tyto školy ekonomicky podpořit.

Iva BARTOŇOVÁ, redaktorka
--------------------
Podle ministra by se obě ostravské vysoké školy mohly spojit už k 1. lednu roku 2013. Další velký otazník zatím visí nad
případným školným. Zákon o finanční pomoci studentům je zatím ve stádiu projednávání.

Petr NEČAS, předseda vlády /ODS/
--------------------
Musíme vytvořit jim systém studentských půjček, grantů a stipendií, které umožní studovat i těm, kteří dejme tomu nemají
přístup k finančním prostředkům. Teprve poté je možné uvažovat o zavedení systému odloženého školného.

Iva BARTOŇOVÁ, redaktorka
--------------------
Vysokoškolské vzdělání v Česku momentálně nabízí 73 vysokých škol a univerzit. A výrazně převažují ty soukromé, těch
je 45. Zbývající jsou veřejné a dvě státní. Vznik nových vysokých škol Česká konference rektorů rozhodně nepodporuje.


